

长期有机无机肥配施对褐土微生物生物量碳、氮量及酶活性的影响

贾伟¹, 周怀平^{1,2*}, 解文艳², 关春林^{1,2}, 郜春花^{1,2}, 石彦琴³

1 山西大学生物工程学院, 山西太原 030006; 2 山西省农业科学院土壤肥料研究所, 山西省土壤环境与养分资源重点实验室, 山西太原 030031; 3 中国农业大学农学与生物技术学院区域农业发展研究中心 北京 100094

Effects of long-term inorganic fertilizer combined with organic manure on microbial biomass C, N and enzyme activity in cinnamon soil

JIA Wei¹, ZHOU Huai-ping^{1,2*}, XIE Wen-yan², GUAN Chun-lin^{1,2}, GAO Chun-hua^{1,2}, SHI Yan-qin^{3*}

1 Bioengineering College, Shanxi University, Taiyuan 030006, China; 2 Institute of Soil and Fertilizer, Shanxi Academy of Agricultural Sciences, Shanxi Province Key Laboratory of Soil Environment and Nutrient Resources, Taiyuan 030031, China; 3 Regional Farming System Research Center, College of Agronomy and Biotechnology, China Agriculture University, Beijing 100094, China

[摘要](#)[参考文献](#)[相关文章](#)Download: [PDF \(247KB\)](#) [HTML OKB](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 通过对山西省寿阳长期定位试验田0—20 cm和20—40 cm的土壤测定和分析,探讨了长期有机无机肥配施下褐土微生物生物量碳、氮和酶活性的变化以及相关性的。结果表明,褐土微生物生物量C、N变化基本一致。褐土微生物生物量碳、氮从0—20 cm到20—40 cm土层均呈减少趋势;长期单施高量有机肥、有机无机肥合理配施都能提高褐土微生物生物量碳、氮;不同用量的长期单施化肥处理不能使微生物生物量C、N显著增加。脲酶和碱性磷酸酶活性从0—20 cm到20—40 cm土层呈减少趋势;长期单施高量有机肥和有机无机肥合理配施可使褐土脲酶及碱性磷酸酶活性增加。脲酶活性随单施化肥量的增加有变大趋势,而碱性磷酸酶活性则呈变小趋势。土壤微生物量碳氮、土壤酶活性及土壤养分之间的显著相关性表明,微生物生物量C、N和土壤酶活性可以判断褐土土壤有机质和N素状况,可作为评价褐土土壤肥力水平和土壤培肥效果的生物学指标,同时也可为提高褐土土壤肥力水平和土壤培肥效果提供依据。

关键词: 长期施肥 褐土 微生物生物量 土壤酶活性 有机无机肥配施 长期施肥 褐土 微生物生物量 土壤酶活性 有机无机肥配施

Abstract:

The soil of long-term experimental field (0-20 cm and 20-40 cm) was collected and analyzed in Shouyang county, Shanxi province. The changes of microbial biomass C, N and soil enzyme activity in cinnamon soil and the correlation among them were both explored. The results were as follows: The changes of microbial biomass C, N in cinnamon soil were basically consistent. The amount of B_C and B_N in cinnamon soil both decreased from 0-20 cm layer to 20-40 cm layer. B_C and B_N in cinnamon soil could both increased through long term application of organic fertilizer only, inorganic fertilizer combined with organic manure in a right way. B_C and B_N in cinnamon soil could not both be observed to increase through long term application of different dosage of inorganic fertilizer only. The activity of Urease and Alkaline phosphatase in cinnamon soil both decreased from 0-20 cm to 20-40 cm layer, too. Urease and Alkaline phosphatase activity in cinnamon soil could also be increased by long-term application of organic fertilizer or inorganic fertilizer combined with organic manure in a right way. Urease activity in cinnamon soil tended to increase with long term application of inorganic fertilizer; however, the changing tendency of Alkaline phosphatase activity was just opposite to Urease's. The apparent positive correlation was found between the contents of organic matter and the four kinds of soil quality indicators—microbial biomass C, microbial biomass N, Alkaline phosphatase and nitrate reductase, which was also found to be positively correlated with total N content. The contents of organic matter and total N could be estimated using microbial biomass C, N and soil enzyme activity, which could be used as biological indices in the evaluation of soil fertility, and provided the basis of how to improve soil fertility.

Keywords:

Received 2007-09-13;

引用本文:

贾伟¹, 周怀平^{1,2*}, 解文艳², 关春林^{1,2}, 郜春花^{1,2}, 石彦琴³.长期有机无机肥配施对褐土微生物生物量碳、氮量及酶活性的影响[J] 植物营养与肥料学报, 2008,V14(4): 700-705

JIA Wei¹, ZHOU Huai-ping^{1,2*}, XIE Wen-yan², GUAN Chun-lin^{1,2}, GAO Chun-hua^{1,2}, SHI Yan-qin³. Effects of long-term inorganic fertilizer combined with organic manure on microbial biomass C, N and enzyme activity in cinnamon soil[J] Acta Metallurgica Sinica, 2008,V14(4): 700-705

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

[作者相关文章](#)